
Radu AFRIM: 

Oana 80RŞ: La ce lucrezi acum ? 
Radu AFRIM: Montez un  text contemporan gen ial , spun eu ,  t radus de 

Scoradeţ, care se cheamă Nevrozele sexuale ale părin,tilor de Lucas Berhus. 
0.8.: Ce te interesează când alegi un text? 
R.A.: Mă interesează în ce măsl!ră textu l  mă serveşte estetic pentru faza de 

căutare în care sunt în acel moment. In al doi lea rând ,  vreau să văd în ce oras s i  
în ce teatru montez acel text, pentru că  foarte important este targetul. Sunt  s igură 
că, di ncolo de munţ i ,  nu  merge acelaşi l ucru care ar merge la ora actuală în 
majoritatea teatre lor  din Bucureşti . La Odeon este un  anumit gen de publ ic ,  s-ar 
putea ca la "Nottara" să fie alt  gen de publ ic ş i  cu s iguranţă la Brăi la este alt gen 
de publ ic .  

0.8. :  Care a fost faza de căutare la Tre i  su ror i ,  spectacol selec,tionat anul 
acesta În Festivalul National de Teatru? 

. 

R.A� :  Am îmbinat teatrul de artă - e un termen preţios, dar ăsta e - cu teatrul  
popular. I n  Sfântu Gheorghe,  unde am montat nu �xistă un iversităţ i ,  nu  există 
facultăţi ,  există doar l iceen i ,  oameni care vin la teat ru .  I n  acelaşi t imp, există foarte 
puţin publ ic român,  deci nu mă prea interesa să fie multe cuvinte. Dar m-a 
i nten::�sat să nu fac rabat de la o zonă estetică în care mă simt foa rte bi ne si în 
acelaşi t imp, să păstrez s p i r itul  lui Cehov, aşa cun1 'il vF.td eu în acest momen·t . ' 



O.B.: Defineste ce Înseamnă zona estetică in care consideri că te situezi. 
R.A. : E dificil 'de vorbit. Ar trebui să fac un  eseu . Vreau să reconstitui poate ceea 

ce căuta Strehler: teajrul popular de artă. Mă interesează foarte mult ,  deşi nu o arăt, 
reacţia spectatorilor. I ntotdeauna, la premieră, mă plasez strategic în sală, ca să-i 
văd. Dar nu cred în dictatura publicu lu i .  Trebuie să fie o medie . . .  Procentul mai mare 
tind să-I acord căutări i ,  formei care mă interesează pe mine. Iar texul îmi dictează 
întotdeauna forma spectacolului . . .  Dar nu pot să las textul în întreg ime, pentru că pe 
de-o parte, mă gîndesc la timpul acordat astăzi unu i  spectacol ,  ş i ,  în acelaşi timp, am 
în cap atâtea idei ,  atâta imaginaţie, atâtea obsesii încât, cred că mult mai important 
pentru artist este să se exprime pe el însuşi .  Să fie h iperpersonal dacă se poate, să 
aibă o viziune asupra oricăror teme pe care le abordează. Gândeşte-te la pictura 
lumi i .  Dacă toţi creatorii ar trata prăbuşirea lu i  I car, de exemplu, după un standard. 
Cred că eu pot trata un text ca pe o temă mare, tema celor trei surori de exemplu, ş i ,  
în acelaşi t imp s� f iu h iperpersonal ,  bineînţeles întorcîndu-mă tot t impul  cu atenţie la 
spiritul lu  Cehov. lmpreună cu actori am simţit că trebuia ceva schimbat. Multe dintre 
improvizaţiile din Trei surori făcute efectiv cu echipa au rămas în spectacol .  Deci, 
importantă este arta spectacolului .  Textu l  poate f i citit acasă. 

O.B.: Ce te interesează mai mult, ca publicul să se emoţioneze sau să 
perceapă ideea. 

R.A.: Mă interesează să emoţionez. Mi se pare că esenţial este să simţi , să 
lucrezi simţuri de mult atrofiate. Să-I duci în călătorii pe care nu le-a făcut de mult sau 
nu le-a făcut deloc. Mi se pare mult mai importatnt decât să-i explici , să devii d idactic, 
moral izator. E clar, însă, că nu există un singur tip de emoţie.  Niciodată nu ştii care 
sunt germeni i  ei sau ce anume poate să o inducă. Nu cred în reţete standard. Nu aş 
vrea, pe de altă parte, să cădem în capcana melodramelor scenice de mare succes. 
Important este să o găsim noi, ca artişti , pe căi mai dificile, şi după aceea să îi facem 
pe spectatori să refacă traseul pe care l-am parcurs şi noi . 

O.B.: Unde s-a produs intâlnirea ta cu piesa Aglajei Veteranyi, al cărui text 
/-ai montat recent la Odeon ? 

R .A.: În pr imu l  rând,  în  tema c i rcu l u i .  Această temă m-a pasionat 
întotdeauna, de fapt tema vieţi i  ca spectacol ,  exi h ibate, şi apoi în personaju l  
central al copi le i ,  a l  spaimelor ş i  al obsesi i lor e i ,  al fobi i lor e i .  Ion Cazaban spunea 
b ine că eu am avut nevoie  de i nocenţa acestei copi le  de ci rcar pentru a ajunge la 
o s impl if icare a modalităţi lor mele de expresie. In plus, l umea e i  seamănă cu 
l umea lui Fel l i n i ,  care este cineastul meu preferat, cu toate că despre De ce fierbe 
copilul in mămăligă?! s-a scris că este mai mult  brechtian decât fe l l in ian .  

O.B.:  Iar cu Cehov? 
R.A.: Cu Cehov sper să mă mai întâlnesc. M-am întâlnit de fapt printr-o 

provocare, provocare de a construi o l ume suprapusă lumi i  l u i ,  o suprapunere a 
concepţiei mele despre mascul in itate şi femin itate cu viziunea l u i .  La ora actuală, 
nu  cred că m-aş întâln i  cu Shakespeare, dar mă întâ lnesc foarte bine cu Cehov, 
cum mă întâl nesc cu Lorca. Am şi declarat că, de fapt cu Lorca , m-am p l imbat 
foarte mult  seara.  El îmi zicea că e bine ce fac si se amuza foarte mul t  de nebuni i le 
d in Alge. Ei ,  cu Cehov nu am ajuns să mă întâlnesc la o p l imbare de seară dar, 
sper, să o fac în curând. Pentru că o să montez şi Livada de vişini. 

O.B. :  Tema Livezi i . . . era si in Trei surori . . .  
R.A.: Era,  desigu r. Pentru' că şi  la Cehov este. 
O.B.: Şi in spectacolul Trei surori ,  sunt personaje pe care le-ai păstrat. 
R.A:  Sunt doi actori la care ţ in  foarte mu lt .  Am porn i t  de la n evoia de a-i 

vedea în  cont inuare .  E lena Popa face două t ipolog i i  de bătrâne :  în  Alge este o 
aristrocată , ia r  Anfisa d in  Trei surori este o ţărancă. Ş i  David face două 
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caracte re d i fe rite de bătrân i .  Asta arată că mă despart foarte greu de u n  
spectacol ,  ş i  mă u rmăreşte ş i  î n  u rmătoru l .  Ş i  de aceea d u c  p e rsonaj e  
d intr-unu l  într-altu l .  Lucru l  acesta pe de-o parte este b u n ,  pe de alta,  este 
noc iv. 

Vreau sâ continuu un sti l pe care probabi l  îl impun ş i ,  în acelaşi t imp, să aduc 
ceva nou, însă n ic iodată să mă duc cu totul şi cu totul în altă d irecţie .  

0.8 . :  Evident, eşti destul de tânăr, dar nu ,ti s-a intâmplat ca personajele din 
urmă să vină şi să te Înghesuie Într-o fundătură din care nu mai poţi ieşi. 

R.A: Nu am ajuns niciodată aşa, pentru că, după cum am spus, textu l mă 
salvează sau ideea, dacă are o idee de bază în j u ru l  căruia se improvizează. Deci 
gura de aer vine de la text, dar ş i  de la faptu l că nu l ucrez în acelaşi spaţiu ,  
întâlnesc oamen i  noi ş i  întotdeauna actorii te inspiră . 

0.8. :  Ai lucrat mult cu colegii tăi de genera,tie de la Cluj. Nu te tentează să 
creezi o trupă a ta cu care să mergi mai departe şi să experimentezi. 

R.A.: Ca orice om care este relativ sigur pe el şi independent, p refer să am o ma�ă 
de siguranţă, adică cel puţin un actor cu care sunt obişnuit. Deja am început să duc cu 
mine actori , care nu sunt vedete, dar care pot să mă tragă înainte în momentul în care 
simt că am un blocaj. La Green Hours am adus trei . . .  Când vreau să fiu, paradoxal ,  sută 
la sută Afrim ,  apelez la oameni cărora nu trebuie să le mai spun de ce şi cum.  Când 
vreau să experimentez ceva cu totul şi cu totul nou mă bucur să am colaboratori noi, 
actori, coregrafi . Mi-ar plăcea să am un scenograf al meu, dar nu-l am încă. 

0.8. :  De ce? 
F.A.: Pentru că foarte g reu acceptă d i rectori i  de teatru să vi i  cu un om după 

t ine. I n  producţ i i le t ineri lor artişti se inveşteşte foarte puţin .  Nu că m i-aş dori ca 
într-o producţie de-a mea să se bage bani ca într-o producţie a lu i  Frunză, ar fi 
aberant, dar m i-aş dori o mică parte pentru a-mi aduce colaboratorii de care am 
nevoie. La Sfântu Gheorghe scenograful este . . .  Radu Afrim pentru că nu sunt 
ban i ,  la Odeon a fost Al ina Herescu (care l ucrează foarte mult  cu Odeonu l )  cu care 
m-am înţeles foarte b ine şi  cu care aş putea spune că m-am întâln it , la Ploieşti 
este scenografu l angajat al teatru lu i  ş .a .m .d .  

0.8. :  Ai montat s i  În străinătate? 
R.A.:  Am avut mu lte experienţe, dar perisabi le .  În sensul că am lucrat la 

Paris la  Jeune Theâtre National în colaborate cu Maison Antoine Vitez, textu l  l u i  
Dumitru Solomon Diogene câinele. Dar  proiectu l s-a oprit la jumătate, pentru că 
Min isteru l Cultur i i  nu s-a mai impl icat sub n ici o formă. Aşa că am fost nevoit să 
mint actori i p rofesionişti de acolo că voi continua acest spectacol fie în România ,  
f ie  la Paris . . .  Proiectul s-a fi nal izat cu o mise en espace, ceea ce este mai mu l t  
decât un spectacol-lectu ră, dar  nu unu l  propri u-zis. Am mai  lucrat la V iena o 
instalaţie după Saviana Stănescu , într-un teatru al turci lor de acolo, am lucrat la 
Lausanne,  un  spectacol pe texte româneşti contemporane ,  căruia i-am zis 
EurOcean Gafe, ş i  chiar am luat un premiu la festivalul lor, un  premiu  de reg ie .  Nu  
am făcut însă un  mare spectacol în  străinătate care să  se joace mu l t  t imp. 

0.8.: A fost o experienţă diferită? 
R.A.: N u ,  a fost acelaşi t ip de experienţă. 
0.8. :  Să ne Întoarcem la ceea ce te interesează atunci când creezi un 

spectacol. Urmăreşti realizarea unui spaţiu sonor aparte, prin ritm impus, printr-o 
anume frazare, astfel Încât spectacolele tale par că respiră un timp unitar? 

R.A. :  Ai sesizat b ine. Im i  doresc acest lucru .  Nu  sunt întotdeauna s igur  că voi 
reuşi să se ajungă la acest s incronism , dar mă bazez pe acei dqi , tre i  actor i ,  care 
şti u acest l ucru,  cu care am l ucrat şi care au învăţat acest gen .  I n  genera l ,  cei lalţ i  
se forţează să ajungă la performanţa celorlalţi . Ţin foarte la sonoritatea un itară a 



unu i  spectacol .  Deşi ,  repet, sunt pentru amestecul de sti l u ri ,  pentru un free style, 
pentru că un  sti l pur, am mai zis ş i  altă dată, mi s-ar părea un  rasism estetic şi nu 
sunt rasist sub nici  o formă. Nu  ştiu însă dacă un  actor ce a jucat 80 de ani 
stanis lavskian ar putea să mă intereseze. Ştiu doar că ţ in la t iner i i  actori care vin 
cu un  f lux energetic nou, putern ic, dar care sunt vitreg iţi în teatrele noastre. 

U ite, la G reen Hours, am vn proiect, Kinky zone, un teatru seria l .  Ce veţi 
vedea acum este pr imul episod. I n  ideea de a nu mă despărţi de aceşti oameni 
cu parte d intre e i  am lucrat şi la Sfântu Gheorghe - i-am zis teatru serial cu 
episoade. Şi cred că ceea ce, peiorativ, este numit comercial poate fi şi fresh şi 
nou ş i  neapărat de aruncat la gunoi .  Dacă intri într-un  supermarket totul  este 
comercial dar găseşti şi marfă de cal itate . N u  sunt împotriva lucruri lor  comerciale. 

0.8.: Care simţi că este difernţa Între scenă şi spaţiile, să le zicem, neconven,tionale. 
R.A.: Nu o mai simt n icicum. Am început în subsol, ca toată lumea din zona mea. 

Am lucrat la suprafaţă pentru un timp, iar am coborât şi iar mă duc la suprafaţă. Am 
nevoie de asta pentru că sunt lucruri distincte. Uite de ce fac asta la Green Hours pentru 
că s-a pierdut sensul teatrului cabaret. Poate că în Bucureşti n ici nu a existat. Dar, în 
orice caz, nu poţi concura scena cu ceea ce ar trebui să se întâmple la Green Hours. 
Cei mai mulţi tineri regizoi , talentaţi de altfel ,  vin cu propuneri extrem de serioase pentru 
acest spaţiu ,  vin încrâncenaţi şi vor să vorbească despre Sida, Holocaust. Iar acolo, 
clientela, chiar dacă este intelectuală, vine să se amuze, să vorbească la o cafea. Le-aş 
plăti acestor regizori un drum pe ruta Budapesta - Viena să vadă ce este teatrul cabaret. 

0.8.:  Ce te nemultumeste În acest moment? 
R.A.: Sunt zone care nu mă intereseză. De exemplu ,  nu mă deranjează ca nu pot 

să lucrez la Teatrul Naţional din Bucureşti pentru că oferta de acolo de acum nu mă 
interesează. Am zona mea de i nteres în care mă învârt. La ora actuală spun sincer nu 
sunt multe lucruri care mă nemulţumesc. Şi asta pentru că poate, profesional mă aflu 
unde doresc. Mă nemulţumeşte poate sărăcia evidentă a artistu lu i ,  şi care consider că 
ar trebuie să fie nemulţumirea activă, şi pfaptul că faptul că presa de teatru nu este 
activă, la zi . Nu există o mişcare percutantă în jurul artistulu i ,  pentru că eu simt că 
trebuie să fiu susţinut teoretic sau distrus teoretic, la timp. Aş vrea să citesc un articol 
care mă distruge şi să-mi facă plăcere să citesc acel articol pentru că este foarte bine 
scris. Acum doi ani cred că mă nemultumeau mai multe. 

0.8. :Ai fost printre cei mai atacaţi tineri. Cum ai rezistat? 
R.A.: Eram tânăr şi aveam un alt fel de organism şi o altă imunitate. Şi acum aş 

avea-o poate . . .  Au fost puţin i ,  dar au fost câţiva care m-au susţinut. Am vrut să renunţ, 
recunosc. Eram la Sibiu când făcusem varianta asta de Trei surori în scoală, o variantă 
scurtă şi un critic, care între timp a decedat , Victor Ernest Maşek, mi-a spus că este 
interzis să existe aşa ceva. Mă pl imbam pe străduţele acelea înguste noapte şi mi-am 
zis de ce să mai fac aşa ceva? Pentru că îmi fac mie rău. Dar un gând, de undeva, mi-a 
zis de ce să renuţ. Şi am mers mai departe. Aveam o clasă, colegi cu care lucram şi 
care m-au susţinut. Ştiam că nu sunt înţeles. Ştiam, că, vorba lui Oscar Wilde, lucruri 
care nu sunt înţelese s-ar putea să răspundă la întrebări care nu au fost puse încă . . .  
Am fost atacat fizic la Teatrul din Târgu Mureş, şi am fost aruncat dincolo de munţi. 
Pentru un spectactacol care ulterior l-am făcut la alt teatru şi a fost nominalizat la 
UN ITE A .  Pentru Alge . . . . Şi aşa am ajuns în Bucureşti. Poate altfel nu aş fi ajuns. Eu 
personal am nevoie să trăiesc într-un loc unde circulă idei, în care circulă imagini le în 
jurul meu . . .  Şi mă simt bine în Bucureşti, fi indcă pentru mine este impersonal . Nostalgii le 
sunt dulci , dar te trag înapoi. Sunt paşii pe care îi faci mental înapoi. Lumea prozaică, 
manelizată, de confluenţe din jurul meu lasă loc spaţi i lor care îmi sunt în suflet. 


